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REVISTA PRESEI 
 

 Comisia Europeană a redus estimările de creștere economică pentru România 
Economiștii de la Bruxelles consideră că reducerea consumului individual și exporturile mai mici decât importurile 
trag în jos avansul economiei, care anul trecut a fost de 6,9%. 
Pe de altă parte, reducerea consumului frânează și scumpirea mărfurilor din magazine. 
Inflația va coborî la 3,5% la finalul anului, prognozează Banca Națională. 
Guvernatorul Mugur Isărescu atrage atenția și asupra unor riscuri care pot da peste cap estimările. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Teodorovici contrazice experţii UE: Creşterea economică corectă va fi cea prognozată de Guvern, nu cea a 
Comisiei Europene 
Guvernul îşi menţine punctul de vedere asupra creşterii economice din acest an, după ce Comisia Europeană a 
redus prognoza de creştere economică a României sub cel estimat în iulie, a declarat joi ministerul Finanţelor 
Eugen Teodorovici. 
„Luăm în calcul aceste prognoze, şi ale Comisiei Europene şi ale FMI, dar ne menţinem punctul de vedere asupra 
creşterii economice prognozate”, a declarat Teodorovici, care este convins că la finele anului prognoza reală va fi 
cea guvernamentală. 
Cea mai recentă prognoză a Comisiei Europene (CE), prezentantă joi, arată că economia României va creşte, în 
acest an, cu 3,6%, nivel sub cel estimat anterior, în iulie, de 4,1%. 
În prima decadă a lunii octombrie FMI a redus prognoza de creştere economică pentru România la 4%, sub 
estimarea din vară, şi preconiza o inflaţie de 4,7% şi un deficit de cont curent de 3,5% din PIB. 
Guvernul prognozează pentru acest an o creştere economică de 5,5%. 
(Sursa: Mediafax) 
 
Avertizare de la Isărescu: Dacă majorările salariale vor fi exagerate, vor împinge şi mai mult preţurile în sus 
Mugur Isărescu, Guvernatorul Băncii Naţionale a României (BNR), a explicat, joi, de ce, în următoarea perioadă, 
un risc ridicat de creştere a inflaţiei îl reprezintă condiţiile de pe piaţa muncii. 
„Dacă vor fi exagerate, depinde la ce te gândeşti, când foloseşti cuvântul exagerat - care este grupa de personal 
bugetar, ce pondere au în total cheltuieli bugetare, cum le compensezi -, vor împinge şi mai mult preţurile în sus. 
Cam acestea sunt riscurile, dar, mai întâi să le vedem (n.red. - majorările salariale anunţate pentru bugetari, anul 
viitor)”, a subliniat Mugur Isărescu, joi, la prezentarea „Raportul asupra inflaţiei”, ediţia noiembrie 2018. 
Guvernatorul BNR a mai susţinut că doi factori importanţi influenţează majorarea salariilor în România: 
necorelarea dintre calificările disponibile pentru potenţiali angajaţi şi cele de care au nevoie companiile. 
„Piaţa muncii rămâne tensionată. Este o preocupare pentru noi, cred că este o preocupare pentru toţi din această 
ţară, şi pentru oamenii de afaceri, sectorul corporatist, întreprinderi mici şi mijlocii, şi pentru factorii decizionali. 
Tensiunile de pe piaţa muncii pot fi ele elemente de împingere a salarilor în plus, dincolo de creşterea de 
productivitate. Aceasta este o chestiune, care trebuie să ne preocupe. Sunt legate şi de migraţie, dar nu numai. 
Indicatorul din dreapta ne mai arată, că avem un indicator de necorelare a calificărilor de pe piaţa muncii destul 
de îngrijorător. Nu se corelează calificările cu necesităţile angajatorilor şi aceasta alimentează ritmul infernal de 
creştere a salariilor”, a explicat Isărescu. 
Guvernatorul a reamintit că a afirmat, recent, că, din cauza migraţiei, România este într-o situaţie dilematică. 
„Chiar dacă nu s-ar majora salariul minim sau n-ar interveni Guvernul în acest sens, tensiunile de pe piaţa muncii, 
pe cele două paliere – că există o lipsă generală de forţă de muncă, adică migraţie, şi diferenţe salariale dintre noi 
şi cei unde migrează forţa de muncă şi doi, datorită necorelării, oferta de piaţa muncii nu este corelată cu cererea. 
Două probleme structurale. Este posibil să avem abateri de la corelaţia la care ţinem, cea între productivitate şi 
salariale, determinată de presiunile de pe piaţa muncii, nu numai din majorarea salariului minim”, a detaliat 
Isărescu. 
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Guvernatorul BNR a subliniat că, în aceste condiţii, este înţelept să nu fie agravată situaţia. „Comentariul meu se 
opreşte aici. Discutaţi cu oricare angajator - are probleme şi cu salariul minim şi cu forţa de muncă”, a mai spus 
Isărescu. 
În acest context, reprezentantul Băncii centrale a descris că negocierile dintre companii şi angajaţii care au plecat 
în străinătate sunt tensionate şi că, în ciuda unor salarii propuse mai ridicate decât cel minim, aceştia tot nu se 
reîntorc. „Problema aceasta structurală nici nu ştiu de unde să o apuc. (...) Nici nu ştiu cum este mai bine”, a 
concluzionat Isărescu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Deficitul comercial a urcat cu 1,05 miliarde de euro după 9 luni; exporturile au crescut cu 9,1% iar importurile 
cu 9,5% 
Deficitul comercial (FOB/CIF) a urcat la 9,95 miliarde de euro, după primele nouă luni din acest an, în creştere cu 
peste 1,05 miliarde de euro faţă de cel înregistrat în perioada ianuarie - septembrie a anului trecut. 
Potrivit datelor publicate vineri de Institutul Naţional de Statistică, exporturile FOB au însumat 50,85 miliarde de 
euro, după un avans de 9,1% faţă de perioada similară a anului trecut, iar importurile CIF, 60,79 miliarde de euro, 
în urma unei creşteri de 9,5%. 
În luna septembrie 2018, exporturile FOB au însumat 5,84 miliarde de euro, iar importurile CIF au însumat 6,81 
miliarde de euro, rezultând un deficit de 970,9 milioane euro. Faţă de luna septembrie 2017, exporturile din luna 
septembrie 2018 au crescut cu 5,1%, iar importurile au crescut cu 3,4%. 
În primele nouă luni ale acestui an, ponderi importante în structura exporturilor şi importurilor sunt deţinute 
de grupele de produse: maşini şi echipamente de transport (47,4% la export şi 37,9% la import) şi alte produse 
manufacturate (32,3% la export şi respectiv 30,7% la import). 
Valoarea schimburilor intra-UE28 de bunuri în perioada ianuarie - septembrie a fost de 38,98 miliarde euro la 
expedieri şi de 45,47 miliarde euro la introduceri, reprezentând 76,7% din total exporturi şi 74,8% din total 
importuri. 
Valoarea schimburilor extra-UE28 de bunuri în aceeaşi perioadă a fost de 11,87 miliarde euro la exporturi şi de 
15,33 miliarde euro la importuri, reprezentând 23,3% din total exporturi şi 25,2% din total importuri. 
Preţul FOB (Free on Board/Liber la bord) reprezintă preţul la frontiera ţării exportatoare, care include valoarea 
bunului, toate cheltuielile de transport până la punctul de îmbarcare, precum şi toate taxele pe care bunul trebuie 
să le suporte pentru a fi încărcat la bord. 
Preţul CIF (Cost, Insurance, Freight/Cost, Asigurare, Navlu) reprezintă preţul la frontiera ţării importatoare, care 
cuprinde atât elementele componente ale preţului FOB, cât şi costul asigurării şi transportului internaţional.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Teodorovici anunţă următoarea rectificare bugetară: Preşedinţia nu a cerut mai mulţi bani 
Ministrul de Finanţe Eugen Teodorivici a declarat joi că următoarea rectificare bugetară are loc în luna noiembrie, 
iar preşedinţia nu a cerut bani în plus, deşi la ultima rectificare a acuzat blocarea unor acţiuni din cauza reducerii 
banilor. 
"Rectificarea, în noiembrie. Luni, marţi şi miercuri s-au purtat discuţii, vedem forma finală în următoarele zile", a 
declarat Eugen Teodorovici. 
Chestionat cu privire la banii solicitaţi în plus de serviciile secrete şi preşedinţie, Teodorovici a afirmat că din ce 
ştie nu există astfel de cereri. 
"Administraţia Prezidenţială nu a cerut niciun leu, ceea ce înseamnă că ce s-a făcut la prima rectificare a fost făct 
corect. Serviciile nu cred că au cerut",a mai spus ministrul. 
Pe 7 august, ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, a declarat că bugetul Administraţiei Prezidenţiale a fost 
redus cu 11,1 milioane de lei. 
În aceeaşi zi, purtătorul de cuvânt al Administraţiei Prezidenţiale, Mădălina Dobrovolschi, a precizat că a adus la 
cunoştinţa MFP şi Guvernului "situaţia gravă în care s-ar putea ajunge dacă vor fi efectuate reducerile masive de 
buget", menţionând că, anterior, a purtat discuţii pe această temă cu Darius Vâlcov, mandatat în acest sens de 
premierul Viorica Dăncilă. Potrivit sursei citate, Administraţia Prezidenţială nu va putea achita integral viitoarele 
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obligaţii contractuale, nici pentru deplasări externe, nici pentru alte angajamente, în lipsa creditelor bugetare 
necesare pentru efectuarea plăţilor. 
Administraţia Prezidenţială a mai criticat rectificarea bugetară a Guvernului, precizând că, prin tăierea fondurilor 
Preşedinţiei, România nu-şi va putea păstra angajamentele, precum Summit-ul celor 3 mări,a completat 
Dobrovolschi. O nouă adresă a fost trimisă către Ministerul de Finanţe. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Desi multi au vrut sa o opreasca, Rezolutia privind Romania va fi votata, pe 13 noiembrie, in Parlamentul 
European. Tot atunci se publica si MCV-ul 
O rezolutie extrem de severa, care aduce in discutie derapajele politice ale Puterii de la Bucuresti atat in ceea ce 
priveste legislatia din Justitie, cat si reprimarea violenta a protestului din 10 august va fi votata in plenul 
Parlamentului European marti, 13 noiembrie, cu o zi mai devreme decat era prevazut. 
Devansarea a fost propusa de eurodeputatii socialisti, dar decizia apartine Conferintei presedintilor, reunita, joi, la 
Bruxelles. Votul va fi in intervalul orar 12.00 - 14.00, dupa care, de la 15.00, cancelarul german Angela Merkel va 
vorbi in plenul european. 
Aceasta devansare va duce la o coincidenta: tot marti, 13 noiembrie, este asteptat si urmatorul raport MCV 
privind Romania, care, spun surse consultate de Ziare.com, nu va fi deloc bland cu autoritatile de la Bucuresti. 
Amintim ca Parlamentul European a luat decizia de a adopta o rezolutie privind tara noastra la mijlocul lunii 
septembrie, la Strasbourg, imediat dupa votul care a decis demararea procedurii de activare a Articolului 7 in 
cazul Ungariei. 
Cu toate ca atat europarlamentarii romani socialisti, cat si cei liberali au avansat ca optiune renuntarea la 
rezolutie, pentru ca, spuneau ei, aceasta ar arunca o imagine negativa asupra Romaniei, evolutiile de la Bucuresti 
au facut ca forul european sa nu dea inapoi. 
Si Klaus Iohannis si-ar fi dorit renuntarea la o rezolutie referitoare la tara noastra: adoptarea unui astfel de text de 
catre PE este neobisnuita, mai ales ca vine cu o luna inainte de preluarea presedintiei Consiliului UE de catre tara 
noastra, argumenta presedintele. 
Pe de alta parte, europarlamentarul olandez Judith Sargentini, care a redactat si raportul in urma caruia 
Parlamentul European a demarat activarea Art. 7 pentru Ungaria, a spus clar, intr-un interviu pentru Ziare.com, ca 
nu e multumita de raspunsul premierului Viorica Dancila, care i-a acuzat pe oficialii europeni, chiar in plenul de la 
Strasbourg, ca tin cont de informatii false privind situatia de la Bucuresti. 
"As aprecia daca guvernul roman ar opri acele schimbari problematice din domeniul Justitiei si, in schimb, ar lua in 
serios lupta impotriva coruptiei, iar asta inseamna si sa nu ii inlature pe cei care s-au luptat efectiv cu coruptia. 
In ianuarie urmeaza preluarea Presedintiei Consiliului Uniunii Europene, de catre Romania de la Austria, si ar fi 
momentul ca Guvernul Romaniei sa arate cat de mult apreciaza valorile europene in ceea ce priveste drepturile 
fundamentale si domnia legii", a spus Sargentini. 
De altfel, propunerea pentru ca situatia din Romania sa devina tema de dezbatere in Parlamentul European 
apartine chiar grupului Verzilor. 
Ce spune Rezolutia privind Romania 
Potrivit draftului documentului, obtinut de Ziare.com, tonul la adresa Romaniei este unul critic, cu avertismente 
puternice si recomandari clare, care sa nu lase loc de interpretari. 
Astfel, sunt mentionate avertismentele din raportul GRECO din aprilie 2018, cele ale Comisiei de la Venetia din 
martie si octombrie anul acesta, faptul ca Romania este data in judecata la Curtea de Justitie a UE pentru ca nu a 
transpus Directiva in ce priveste spalarea banilor. 
Se mentioneaza si ca autoritatile nu au lamurit daca exista sau nu o problema in ce priveste protocoalele cu SRI, 
dar si ca am fost la un pas de a modifica definitia casatoriei in Constitutie intr-un sens care ar fi incalcat drepturile 
si libertatile cetatenilor. 
Este notat si ca acest din urma demers a fost sustinut de Parlament, desi Romania e pe locurile fruntase in UE 
cand vine vorba de discriminare si ura fata de membrii comunitatii LGBT. 
Cateva capitole vizeaza si presa din Romania, atragandu-se atentia ca in raportul Reporteri fara Frontiere se 
vorbeste de presiunile uriase asupra mass-media, incercandu-se jubjugarea sa in scopul de a fi folosita drept 
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unealta de manipulare. 
Si protestele sunt mentionate, dar mai ales incercarile de a le reprima, in enumerare regasindu-se si actiunile 
violente ale jandarmilor din 10 august. 
Ultimele capitole sunt despre coruptie, amintindu-se si despre inlaturarea Laurei Codruta Kovesi de la DNA si 
cererea de revocare a lui Augustin Lazar. 
"Coruptia ramane o provocare la nivelul UE, natura si scopul difera de la un stat membru la altul, insa asta 
afecteaza Uniunea in ansamblul ei, ii afecteaza economia, dezvoltarea, societatea, submineaza democratia si 
afecteaza statul de drept. 
Procurorul sef al DNA a fost inlaturat din functie pe 9 iulie 2018 in ciuda opiniei CSM, cu ajutorul unei decizii a 
Curtii Constitutionale care a limitat puterile presedintelui. Comisia de la Venetia a punctat ca este important sa fie 
intarita independenta procurorilor, sa fie mentinut si crescut rolul unor institutii, precum cea prezidentiala sau 
CSM, care sa echilibreze influenta Ministerului Justitiei. 
Guvernul Romaniei a adoptat insa o ordonanta de urgenta pe 15 octombrie 2018. Pana acum, 48 de procurori au 
trebuit sa plece din functii ca urmare a adoptarii acelei ordonante, afectand numeroase anchete in curs. 
Ministerul Justitiei a cerut si demiterea procurorului general pe 24 octombrie, acuzandu-l ca si-a depasit 
atributiile", se mentioneaza in draftul rezolutiei. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Decizia CCR, pusă în aplicare la ÎCCJ. Tragere la sorţi a membrilor completelor de 5 judecători pentru 2018, 
organizată în şedinţă publică 
ÎCCJ anunţă că vineri, la ora 10:00, în Sala Secţiilor Unite, vor avea loc tragerile la sorţi pentru desemnarea 
membrilor completelor de cinci judecători pentru 2018, după ce CCR a decis că există conflict juridic 
constituţional între instanţa supremă şi Parlament. 
„La data de 9 noiembrie 2018, orele 10:00, la sediul Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, Sala Secţiilor Unite, vor avea 
loc în şedinţă publică, tragerile la sorţi pentru desemnarea membrilor Completelor de 5 Judecători pentru anul 
2018, având în vedere decizia Curţii Constituţionale a României din data de 7 noiembrie 2018 prin care s-a 
constatat existenţa unui conflict juridic de natură constituţională între Parlament, pe de o parte, şi Înalta Curte de 
Casaţie şi Justiţie, pe de altă parte”, informează reprezentanţii instanţei supreme. 
Kelemen Hunor de la UDMR - Uniunea Democrata a Maghiarilor din România 
Liviu Dragnea de la PSD - Partidul Social Democrat 
Ludovic Orban de la PNL - Partidul National Liberal 
Decizia vine după ce, miercuri, Curtea Constituţională a României a decis că Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie 
trebuie să schimbe imediat, prin tragere la sorţi, toţi membrii completurilor de 5 judecători, ca urmare a 
constatării existenţei unui conflict juridic de natură constituţionnală între Parlament şi ÎCCJ. 
În urma sesizării făcute de Guvern cu privire la existenţa unui conflict între Parlament şi ICCJ privind constituirea 
completurilor de 5 judecători, CCR a decis cu majoritate de voturi: 
-A admis sesizarea formulată de prim-ministrul Guvernului României şi a constatat existenţa unui conflict juridic 
de natură constituţională între Parlament, pe de o parte, şi Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, pe de altă parte, 
generat de hotărârile Colegiului de conducere a Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, începând cu Hotărârea 
nr.3/2014, potrivit cărora au fost desemnaţi prin tragere la sorţi doar 4 din cei 5 membri ai Completurilor de 5 
judecători, contrar celor prevăzute de art.32 din Legea nr.304/2004 privind organizarea judiciară, astfel cum a fost 
modificat şi completat prin Legea nr.255/2013. 
-Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie urmează a proceda de îndată la desemnarea prin tragere la sorţi a tuturor 
membrilor Completurilor de 5 judecători, cu respectarea art.32 din Legea nr.304/2004 privind organizarea 
judiciară, astfel cum a fost modificat şi completat prin Legea nr.207/2018. 
Decizia este definitivă şi general obligatorie. 
Pe 2 octombrie, premierul Viorica Dăncilă a sesizat CCR în legătură cu existenţa unui conflict juridic între 
Parlament şi Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (ÎCCJ) cu privire la formarea completelor de cinci judecători de la 
instanţa supremă. 
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Controversele au început după ce a intrat în vigoare Legea 304/2004 de modificare a legii privind organizare 
judiciară. Aceasta prevede că vicepreşedintele Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie şi preşedintele Secţiei Penale nu 
mai conduc completele de 5 judecători, ci toţi magistraţii din complet sunt traşi la sorţi. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 INTERVIU EXCLUSIV | Călin Popescu Tăriceanu acuză o campanie „fake news” împotriva sa: La DNA nu s-a 
schimbat nimic, eu nu pot să mă apăr. Poate se doreşte ruperea coaliţiei 
Călin Popescu Tăriceanu a declarat, exclusiv pentru MEDIAFAX, că probabil, cu cererea DNA în cazul său, se 
doreşte ruperea coaliţiei, spunând că prin hotărârea din 2008 statul doar a intrat în legalitate cu privire la 
Microsoft. Tăriceanu acuză şi o campanie de „fake news" în cazul său. 
„Realitatea e că nu am luat niciun ban, niciun leu mită sau alte foloase din partea sau în cadrul acestei afaceri 
denumite Microsoft”, a spus Călin Popescu Tăriceanu în interviul pentru MEDIAFAX. 
„Împotriva unei astfel de campanii de ştiri false, care este de fake news, promovată de DNA, eu nu am cum să mă 
apăr dintr-un motiv foarte simplu. Pentru că eu până în acest moment şi cel mai probabil până săptămâna 
viitoare, eu nu am posibilitatea să consult dosarul”. 
„Avem o situaţie în care un candidat la prezidenţiale e anunţat. Poate că se doreşte ruperea coaliţiei. E o încercare 
de care am mai auzit: încercarea „Guvernului meu nr. 2”, a mai spus Tăriceanu. 
„Noi eram într-o situaţie de ilegalitate (...) s-au primit în decursul timpului, a mandatului meu, mai mult scrisori 
din partea Microsoft, prin care ni se cerea să intrăm în legalitate (...) în acea perioadă am primit solicitări şi 
probabil că au fost şi întâlniri cu ambasada SUA , cu ambasada Austriei, cu cea a Irlandei”. 
Redăm o parte din interviul cu Călin Popescu Tăriceanu, interviul integral urmând să fie difuzat vineri, ora 
10.00. 
MEDIAFAX: Să clarificăm situaţia din 2008 privind licitaţiile Microsoft. Cum s-a ajuns atunci la emiterea hotărârii 
de guvern? 
Călin Popescu Tăriceanu: Clarificăm situaţia, dar vreau să fac câteva precizări. Prima, la DNA nu s-a schimbat 
absolut nimic. Continuă să fie scurse informaţiile către presă pe surse judiciare, se dau informaţii false, se fac 
tot felul de presiuni pentru condamnarea unei persoane în opinia publică înainte de a fi judecată. Fenomenul 
pe care toţi l-am denumit telejustiţie este brevet marca DNA şi se demonstrează şi în cazul de faţă. Am aflat în 
ultimele 24 de ore, din surse bine informate, de la diferite canale de televiziune, că aş fi luat mită. Întâi, două 
milioane de euro, apoi 800.000 de dolari, după aceea 10% din comisionul din contract, după aceea 4 milioane. Ei 
bine, împotriva unei astfel de campanii de ştiri false, care este de fake news, promovată de DNA, eu nu am cum să 
mă apăr dintr-un motiv foarte simplu. Pentru că eu până în acest moment şi cel mai probabil până săptămâna 
viitoare, eu nu am posibilitatea să consult dosarul şi să văd care sunt acuzaţiile care mi se aduc. Prin urmare sunt 
obligat, în condiţiile în care DNA scurge ilegal informaţii, să mă refer la ceea ce a apărut în spaţiul 
public. Realitatea e că nu am luat niciun ban, niciun leu mită sau alte foloase din partea sau în cadrul acestei 
afaceri denumite Microsoft. Acum, sigur că sunt supărat şi enervat pentru că nu am cum să demonstrez aceste 
lucruri, decât în măsura în care voi avea acces la dosar, dar tehnica aceasta de a scurge informaţiile către presă, 
de a se crea o percepţie defavorabilă, am văzut-o şi în cazul precedentului dosar pe care l-am avut, de mărturie 
mincinoasă, în care am fost achitat. 
Aşadar, mă aştept şi acum ca, în pofida faptului că s-a anunţat că sunt 72 de volume, deci probabil sute, dacă nu 
chiar mii de pagini, dosarul să fie subţire şi să se bazeze pe „există suspiciuni rezonabile”, “sunt persoane care 
declară sub acoperire, sub identitate protejată”, cu presiuni asupra lor, doar, doar vor putea să însăileze ceva. 
Şi atunci fac precizările cu 2008 şi hotărârile de Guvern. Atunci au fost emise patru hotărâri de guvern, în perioada 
în care eram premier. Prima Hotărâre199 din 27 februarie - aceasta stabileşte că obligaţiile de derulare a 
contractului cu Microsoft trece de la Secretariatul General al Guvernului la ministerul Comunicaţiilor, pentru că 
acesta avea tangenţă cu domeniul.Fuseseră hotărâri anterioare date încă de precedentul Guvern prin care se 
stabilise că este Secretariatul General cel care urmează să deruleze contractele, totuşi noi am considerat că 
trebuie făcut acest lucru la Ministerul Comunicaţiilor. 
A doua hotărâre, nr 634 din iunie 2008, i se dă Ministerului Comunicaţiei competenţa de a semna un act adiţional 
la contract care făcea inventarul licenţelor folosite în administraţie, deci de toate instituţiilor publice. La nivelul 
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anului 2006 erau 39.385, acesta este inventarul pe care îl face ministerul Comunicaţiilor şi care se regăseşte în 
hotărârea de guvern. 
Pentru cei care nu sunt familiari, este vorba despre licenţele Windows din calculatoarele care erau şi sunt în 
funcţiune în ministere, cei care lucrau utilizau programele Windows, fără ca aceste programe să fi fost plătite. Ştiţi 
că dacă mergeţi la magazin, ori cumpăraţi calculatorul cu licenţa Windows înăuntru, ori o plătiţi separat. 
Noi eram într-o situaţie de ilegalitate şi această situaţie ne crea probleme pentru că s-au primit, documentele 
nu le am, dar voi încerca să le obţin, s-au primit în decursul timpului, a mandatului meu, mai mult scrisori din 
partea Microsoft, prin care ni se cerea să intrăm în legalitate. Cu alte cuvinte, să onorăm contractul care a fost 
încheiat în anul 2004. 
A treia Hotărâre adoptată de Guvernul pe care l-am condus este Hotărârea 1193 din 24.09 din care se constată, 
faţă de hotărârea anterioară, funcţionarii au constat că preţul licenţelor nu conţinea TVA, asta era legislaţia. 
Trebuia şi TVA plătit pentru că asta era legislaţia. Hotărârea adaugă la suma aferentă celor 39.385 de licenţe şi 
TVA. Ultima Hotărâre este 1451 din 12.11.2008, în care atribuie ministerului Comunicaţiilor competenţa de a 
semna actul adiţional nr. 4 pentru licenţele folosite în anul 2007 şi 2008, aproximativ 63.000 de licenţe. 
În toată perioada în care am fost premier pentru aceste licenţe nu s-a plătit nicio sumă. Din câte ştiu, prima 
sumă a fost plătită abia în prima jumătate a anului 2009. Aşa că despre ce vorbim? Aceste hotărâri de Guvern 
nu au creat niciun fel de avantaj firmei, din contră ne-a scos pe noi, Guvernul României, dintr-o situaţie de 
nelegalitate în care foloseam licenţele, deci trebuia să achităm pentru dreptul de proprietate intelectuală ale 
firme Microsoft sumele de bani necesare acoperirii valorilor licenţelor. 
MEDIAFAX: Aţi discutat la vremea respectivă cu ministrul Comunicaţiilor despre situaţia licenţelor? 
Călin Popescu Tăriceanu: Din moment ce aceste decizii au fost luate prin hotărâre de Guvern, desigur că din 
Guvern face parte şi ministrul Comunicaţiilor. 
MEDIAFAX: Pe reprezentanţii Fujitsu îi cunoşteaţi? Aţi avut vreo discuţie cu ei? 
Călin Popescu Tăriceanu: Nu am avut discuţii cu reprezentanţii Microsoft sau Fujitsu pe aceste 
subiecte. Corespondenţa mi-a fost adresată şi mie şi secretarului general de la acea vreme. Dar pot să vă spun 
că în acea perioadă am primit solicitări şi probabil că au fost şi întâlniri cu ambasada SUA , cu ambasada 
Austriei, cu cea a Irlandei, pentru că firma Microsoft în Europa are sediul în Irlanda care erau bineînţeles....la 
noi chestiunea aceasta se numeşte trafic de influenţă, la ei nu, ei susţin firmele lor naţionale într-o logică ce mi 
se pare normală şi firească. 
Guvernul nu a făcut nicio plată, nici către firma Microsoft, nici către firmele satelit pe care le -au folosit în 
România, pentru că aici au folosit şi o serie de firme satelite. Mai văd în mass-media că aş fi primit mită de la o 
firmă austriacă. Aici e interesant, eu cred că există, sau a existat la momentul respectiv, că au existat mai multe 
dosare care s-au ocupat de această chestiune, dacă nu mă înşel prin 2015 a apărut în public existenţa unui dosar 
în baza căruia au fost condamnate nişte persoane. A fost o găşculiţă de băieţi deştepţi, români şi austrieci care au 
beneficiat de pe urma acestor contracte şi în momentul în care Poliţia austriacă a început să facă cercetările, au 
spus <<nu se poate. Austria este o ţară în care nu există corupţie, dar în România ştiţi bine, există corupţi. Ia 
trimiteţi dosarul în România>>, aşa încât rămâne să ne mândrim cu această etichetă de ţară coruptă. 
MEDIAFAX: Luni ajunge solicitarea în şedinţa Biroului Permanent. Veţi participa la şedinţa Biroului? 
Călin Popescu Tăriceanu: La şedinţă voi participa, dar la acest subiect nu voi interveni în niciun fel. Bine, nu se 
decide nimic în Biroul Permanent nu are abilitarea, dosarul va fi trimisă către Comisia Juridică, aceasta se va reuni, 
va deschide dosarele şi abia atunci voi avea posibilitatea să studiez care sunt acuzaţiile din dosar. 
MEDIAFAX: Liviu Dragnea spunea că le recomandă colegilor să se uite în dosar şi ulterior vor decide cum vor vota. 
Ce le recomandaţi colegilor din ALDE? 
Călin Popescu Tăriceanu: Acelaşi lucru. 
MEDIAFAX: Aţi discutat cu preşedintele PSD în ultimele 24 de ore pe acest subiect? 
Călin Popescu Tăriceanu: Nu, nu. 
MEDIAFAX: Aţi găsit o explicaţie de ce nu aţi fost anunţat încă de ieri, de la 15.00, când a ajuns solicitarea DNA la 
Senat? Aseară nu ştiaţi... 
Călin Popescu Tăriceanu: Sunt lucruri care nu mai au relevanţă. Relevantă este această încercare prin care 
senzaţia mea este că se dă startul la campania electorală. Avem o situaţie în care un candidat la prezidenţiale e 
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anunţat. Poate că se doreşte ruperea coaliţiei. E o încercare de care am mai auzit: încercarea „Guvernului meu 
nr. 2”. 
Interviul integral cu Călin Popescu Tăriceanu va fi difuzat de agenţia MEDIAFAX vineri dimineaţa, de la ora 10.00. 
Preşedintele Senatului spune dacă este de acord cu amnistia şi dacă se teme de o posibilă valiză care să îl 
compromită. Totodată, Tăriceanu vorbeşte despre legile justiţiei, Comisia de la Veneţia şi posibila excludere a 
ALDE din grupul European ALDE. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dăncilă i-a răspuns numărului doi din Comisia Europeană la SCRISOAREA cu cele 18 întrebări adresate. „Este 
îngrijorător că CE consideră normală decuparea înregistrărilor” 
Premierul Viorica Dăncilă i-a transmis prim-vicepreşedintelui Comisiei Europene, Frans Timmermans, în răspunsul 
privind modificarea legislaţiei în domeniul justiţiei, că multe dosare DNA şi DIICOT reprezintă forme de şantaj. 
Şeful Executivului s-a referit şi la practici abuzive ale procurorilor. 
În ceea ce priveşte întrebarea lui Frans Timmermans privind un amendament adus Codului de Procedură Penală 
în sensul închiderii cauzei după un an de investigare, Dăncilă răspunde că amendamentul a avut în vedere 
„termenul rezonabil pentru soluţionarea sesizării, degrevarea organelor de anchetă de dosare vechi, drepturile 
victimelor de a avea plângerea lor soluţionată şi caracterul echitabil al procesului penal. 
„Evident că o urmărire penală poate fi continuată şi după un an”, mai afirmă premierul. 
Liviu Dragnea de la PSD - Partidul Social Democrat 
Ludovic Orban de la PNL - Partidul National Liberal 
În ceea ce priveşte întrebarea Comisiei Europene cu privire la „miza” informării suspecţilor în stadiul incipient al 
anchetei, Dăncilă răspunde că „miza problemei despre care vorbiţi în fapt este falsă, deoarece modificările care s-
au adus acestui articol au fost includerea unor nulităţi, şi nu modificări cu privire la dreptul la informare al 
persoanei suspecte”. 
„Nevoia includerii acestei nulităţi vine tocmai din practica abuzivă des răspândită a procurorilor, care pun sub 
acuzare persoane, făcându-i suspecţi, fără a le aduce la cunoştinţă faptele, probele, încadrarea juridică, astfel 
încât persoanele nu se pot apăra. O astfel de practică încalcă normele CEDO”, mai afirmă Dăncilă. 
De asemenea, premierul spune că „cine a ridicat această problemă, a distrugerii probelor, Comisiei Europene, 
dovedeşte o crasă necunoaştere a Codului de procedură penală românesc”. 
O altă întrebare a lui Timmermans s-a referit la dreptul de a nu coopera cu organele judiciare. 
„Modificarea aceasta a pornit de la o practică abuzivă constatată la nivelul Parchetelor, prin care un dosar era 
disjuns şi aceeaşi persoană într-un dosar avea calitatea de suspect ori inculpat, iar în altul calitatea de martor. 
Procurorii îl audiau într-un dosar pe respectivul ca martor, pentru ca apoi să poată folosi cele spune împotriva sa în 
dosarul unde avea calitatea de suspect”, a răspuns Dăncilă. 
Cu privire la o altă solicitare a lui Timmermans legată de dreptul persoanelor înregistrate de a solicita acces la 
toate interceptările, Dăncilă a spus că „este incontestabil şi absolut firesc ca persoana ascultată - al cărei drept la 
viaţa privată a fost încălcat!! - să aibă dreptul de a audiat toate înregistrările ce o vizau, pentru a folosi şi ea, la 
nevoie, probe în apărare ce ar putea exista în aceste înregistrări”. 
„Ar fi culmea ca doar Parchetul să poată folosi înregistrările în acuzare, nu şi partea ce a fost interceptată pentru a 
se apăra de aceste acuzaţii. Îngrijorător este că, prin întrebarea pusă, Comisia consideră a fi perfect normal şi în 
acord cu standardele europene ca procurorii să decupeze din înregistrare doar părţi incriminatoare şi să păstreze 
ascunse părţi ce ar putea servi apărării”, îi mai transmite Dăncilă lui Timmermans. 
O altă întrebare a prim-vicepreşedintelui CE s-a referit la faptul că probele obţinute într-un dosar nu pot fi 
folosite în alt dosar. 
„Există deja foarte multe cazuri în care procurorii, interceptând suspecţi sau acuzaţi, au introdus în dosare 
convorbiri intime de familie sau viaţă personală, care nu aveau nicio legătură cu cauza, dar au făcut-o cu scopul de 
a umili sau şantaja persoanele acuzate. Această practică a fost deja condamnată de tot mai multe instanţe. S-a 
impus astfel a se preciza că aceste date care nu au legătură cu cauza, să fie arhivate la parchete”, a scris Dăncilă. 
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De asemenea, Dăncilă a spus că „nicidecum nu se poate concluziona” că în caz de achitare judecătorii care au 
dispus mandat de arestare se pot confrunta cu risc de urmărire penală şi că „o soluţie de achitare nu atrage prin 
ea însăşi răspunderea judecătorului care a dispus măsura arestării”. 
Dăncilă a mai scris despre modificarea sintagmei „suspiciuni rezonabile” cu „probe sau indicii temeinice”: „Când 
vine vorba despre privarea de libertate a unei persoane, este evident că nu te poţi baza doar pe suspiciuni 
rezonabile, care e ceva subiectiv ce ţine de organul de cercetare penală, ci trebuie să se bazeze pe probe sau 
indicii temeinice”. 
De asemenea, Timmermans a fost interesat de modalitatea în care procurorul poate cere informaţii despre 
situaţia financiară a unei persoane, inclusiv conturile bancare, doar în baza unor „indicaţii clare şi convingătoare 
privind comiterea infracţiunii”. 
Dăncilă răspunde că nu există o asemenea prevedere în legislaţia românească şi adaugă: „Nu înţelegem de altfel 
nici natura îngrijorării Comisiei, câtă vreme bănuim că experţii Comisiei nu au mai mare încredere în procurorii 
români decât în judecătorii români”. 
Cu privire la abuzul în serviciu, Dăncilă îi scrie lui Timmermans că definiţia acestuia „este de sorginte sovietică, 
fiind perpetuată ca atare până în prezent”. 
„Definiţia faptei permitea practic incriminarea oricărui funcţionar al statului pentru orice face sau nu face, putând 
fi facil folosită pentru eliminarea unor persoane incomode din funcţii, cazul cel mai cunoscut fiind cel al fostului 
procuror general, Tiberiu Niţu”, precizează premierul. 
Şeful Executivului explică faptul că CCR a decis că definiţia abuzului în serviciu este „mult prea largă” şi nu 
respectă „imperatiul unei norme clare” şi că deşi au trecut mai bine de doi ani de la decizia CCR, niciun Guvern nu 
a pus Codul Penal în acord cu decizia judecătorilor CCR. 
„În acelaşi timp însă, în România este în continuare posibil ca persoane condamnate în baza unei legi declarate 
neconstituţionale să fie în continuare lipsite de libertate, fapt ce reprezintă în sine o încălcare gravă a drepturilor 
fundamentale”, adaugă premierul. 
Legat de reducerea unor termene de prescripţie a anumitor infracţiuni, Dăncilă spune că motivul a fost acela de 
„a impulsiona activitatea de descoperire, sancţionare şi combatere a infracţiunilor”. 
„La acest moment există un număr foarte mare de dosare (din comunicatul DIICOT - 4.770 de dosare şi DNA 
aproximativ 2.000 de dosare - aşa cum reiese din comunicările publice), multe care stau în nelucrare şi reprezintă 
ameninţări şi forme de şantajare pentru anumite persoane, cele mai multe dintre aceste dosare fiind extrem de 
sumare, neavând probe din care să rezulte săvârşirea unor fapte penale, dar în care procurorii refuză să dea soluţii 
de clasare de teama de a nu fi acuzaţi de favorizarea făptuitorului”, se mai arată în document. 
Prim-vicepreşedintele CE, Frans Timmermans, i-a transmis, în data de 4 octombrie, o scrisoare premierului 
Viorica Dăncilă, în care îi cere lămuriri cu privire la modificarea codurilor penale. 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat, pe 30 octombrie, la Parlament, că îi va transmite în ziua următoare, prim-
vicepreşedintelui CE, Frans Timmermans, răspunsurile „aplicate” la cele 18 puncte în domeniul justiţiei, după 
care va avea cu acesta o discuţie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CE solicită României să notifice măsurile legate de aplicarea normelor privind confiscarea extinsă 
Comisia Europeamă solicită României şi Bulgariei să pună integral în aplicare legislaţia UE privind blocarea 
temporară (îngheţarea) şi confiscarea extinsă, cele două ţări având la dispoziţie două luni pentru a răspunde. 
Directiva instituie norme minime privind îngheţarea bunurilor în vederea unei posibile confiscări ulterioare şi 
privind confiscarea bunurilor în materie penală. Datorită reglementărilor UE în vigoare, autorităţile naţionale pot 
să confişte şi să recupereze cu mai multă uşurinţă produsele şi instrumentele provenite din săvârşirea de 
infracţiuni în UE, anunţă Comisia Europeană. 
"Acesta este un mijloc esenţial de combatere a criminalităţii (organizate) şi totodată o modalitate de a împiedica 
spălarea şi reinvestirea produselor provenite din săvârşirea de infracţiuni în activităţi comerciale licite sau ilicite", 
se arată într-un comunicat de presă al CE. 
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Statele membre trebuiau să transpună directiva în legislaţia lor naţională până la 4 octombrie 2015. Bulgaria şi 
România nu au comunicat Comisiei nicio măsură naţională de transpunere. Prin urmare, Comisia Europeană a 
decis să trimită un aviz motivat autorităţilor naţionale. 
"Bulgaria şi România au la dispoziţie două luni pentru a răspunde; în caz contrar, Comisia poate decide să sesizeze 
Curtea de Justiţie a UE cu privire la această chestiune", mai preciează sursa citată. 
Prevederile legate de confiscarea extinsă sunt cuprinse în modificările aduse Codului Penal. Acesta a trecut de 
Parlament, dar ulterior, pe 25 octombrie, a fost declarat parţial neconstituţional, motiv pentru care legea nu a mai 
ajuns la promulgare. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Europeană cere României să transpună corespunzător directiva UE pe drepturile victimelor 
Comisia Europeană a trimis, joi, avize motivate României, Irlandei şi Sloveniei pentru a le îndemna să pună în 
aplicare în mod corespunzător Directiva UE privind drepturile victimelor, arată un comunicat al instituţiei 
europene. 
Directiva privind drepturile victimelor le oferă victimelor infracţiunilor drepturi clare de a avea acces la informaţii, 
de a participa la procedurile penale şi de a beneficia de sprijin şi de protecţie adaptată nevoilor lor. 
Directiva garantează, de asemenea, că victimele vulnerabile - cum ar fi copiii, victimele violurilor sau cele cu 
handicap - sunt identificate, astfel încât să poată beneficia de protecţie suplimentară în cursul procedurilor 
penale. 
Directiva privind drepturile victimelor trebuia să fie transpusă în legislaţia naţională până la 16 noiembrie 2015. 
Irlanda a pus în aplicare dispoziţiile directivei, însă analiza Comisiei arată că acestea nu sunt complete. 
România şi Slovenia au notificat doar o punere în aplicare parţială a normelor. Prin urmare, Comisia solicită 
autorităţilor irlandeze, române şi slovene să ia măsuri şi le trimite avize motivate. 
Dacă autorităţile irlandeze, române şi slovene nu iau măsuri în termen de două luni, cazurile pot fi înaintate Curţii 
de Justiţie a UE, arată instituţia într-un comunicat de presă. 
Principalele decizii adoptate de Comisie în luna noiembrie includ 40 de scrisori de punere în întârziere, 21 de avize 
motivate şi 8 trimiteri în faţa Curţii de Justiţie a UE. Totodată, Comisia închide 107 de cazuri în care diferendele cu 
statele membre în cauză au fost soluţionate fără a fi necesară continuarea procedurii de către Comisie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Europeană deschide o procedură, împotriva României, privind normele de eficienţă energetică şi cere 
oprirea mecanismului de plată defalcată a TVA 
Comisia Europeană a decis, joi, să trimită scrisori de punere în întârziere României, Austriei, Finlandei, Germaniei, 
Ungariei, Slovaciei şi Spaniei din cauza faptului că aceste ţări au transpus sau au pus în aplicare în mod incorect 
anumite cerinţe ale Directivei privind eficienţa energetică. 
Directiva instituie un cadru comun de măsuri pentru promovarea eficienţei energetice pe teritoriul UE, cu scopul 
de a asigura atingerea obiectivului de 20% în materie de eficienţă energetică până în 2020 şi de a pregăti terenul 
pentru viitoare creşteri ale eficienţei energetice după această dată, precizează un comunicat al instituţiei. 
Statele membre în cauză au la dispoziţie două luni pentru a răspunde argumentelor formulate de Comisie; în caz 
contrar, Comisia poate decide să trimită un aviz motivat. 
Prin pachetul său lunar de decizii în constatarea neîndeplinirii obligaţiilor, Comisia Europeană („Comisia”) 
urmăreşte acţionarea în justiţie a statelor membre care nu şi-au îndeplinit obligaţiile ce le revin în temeiul 
legislaţiei UE. Aceste decizii, care vizează diverse sectoare şi domenii de politică ale UE, au scopul de a asigura 
aplicarea corespunzătoare a legislaţiei UE, în beneficiul cetăţenilor şi al întreprinderilor. 
Comisia Europeană solicită României să pună capăt mecanismului de plată defalcată a TVA 
Comisia Europeană a decis joi să trimită României o scrisoare de punere în întârziere pentru aplicarea unui 
mecanism de plată defalcată a TVA, arată un comunicat al instituţiei europene. 
De la 1 ianuarie 2018, România aplică acest mecanism alternativ de colectare a TVA în care TVA-ul este plătit într-
un cont blocat separat, ceea ce creează o sarcină administrativă majoră pentru întreprinderile oneste care îşi 
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desfăşoară activitatea în această ţară. Această dispoziţie este obligatorie pentru anumite întreprinderi, care 
trebuie să deschidă un cont bancar de TVA blocat separat. 
Clienţii lor trebuie să împartă plata facturii, achitând TVA separat în contul de TVA al furnizorului. Contribuabilul 
poate utiliza suma colectată în contul special de TVA exclusiv pentru plata TVA către trezorerie şi către furnizorii 
săi. Măsurile contravin atât normelor UE în materie de TVA (Directiva 2006/112/CE a Consiliului), cât şi libertăţii 
de a presta servicii (articolul 56 din TFUE). 
Scrisoarea de punere în întârziere adresată astăzi urmează unei comunicări adoptate tot joi de către Comisie, prin 
care se respinge o cerere din partea României de derogare de la normele UE în acest domeniu, din cauza 
preocupărilor legate de principiul proporţionalităţii şi de compatibilitatea cu tratatul. În cazul în care România nu 
ia măsuri în următoarele două luni, Comisia poate transmite un aviz motivat autorităţilor române. 
Prin pachetul său lunar de decizii în constatarea neîndeplinirii obligaţiilor, Comisia Europeană urmăreşte 
acţionarea în justiţie a statelor membre care nu şi-au îndeplinit obligaţiile ce le revin în temeiul legislaţiei UE. 
Aceste decizii, care vizează diverse sectoare şi domenii de politică ale UE, au scopul de a asigura aplicarea 
corespunzătoare a legislaţiei UE, în beneficiul cetăţenilor şi al întreprinderilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Europeana a DECIS: Complexul Energetic Hunedoara trebuie să restituie ajutorul financiar ILEGAL 
primit din partea statului român 
Comisia Europeană a constatat că producătorul de energie Societatea "Complexul Energetic Hunedoara" (CE 
Hunedoara) a primit din partea României un ajutor de stat incompatibil, în valoare de aproximativ 60 de milioane 
euro, prin patru împrumuturi finanţate din fonduri publice, şi în consecinţă a decis joi că România trebuie să 
recupereze ajutorul ilegal şi dobânzile aferente, informează un comunicat de presă al Executivului comunitar, 
potrivit Agerpres. 
"Un guvern poate sprijini o societate care are dificultăţi din punct de vedere financiar dacă societatea are un plan 
de restructurare solid, contribuie la costurile restructurării sale şi dacă denaturarea concurenţei este limitată. În 
cazul CE Hunedoara, aceste condiţii nu au fost îndeplinite - am constatat că împrumuturile din surse publice 
acordate de România societăţii CE Hunedoara au conferit acesteia un avantaj economic necuvenit. Aceasta 
înseamnă că ajutorul de stat a fost ilegal. Acum, România trebuie să recupereze ajutorul ilegal acordat societăţii", 
a declarat comisarul responsabil cu politica în domeniul concurenţei, Margrethe Vestager. 
La 21 aprilie 2015, Comisia a aprobat, în temeiul normelor UE privind ajutoarele de stat, un ajutor de salvare 
temporar în valoare de 37,7 milioane euro (167 de milioane lei) pentru Complexul Energetic Hunedoara, un 
producător de energie electrică şi termică din România deţinut de stat. Societatea se află în dificultate din punct 
de vedere financiar din 2013. În contextul respectivei decizii, România s-a angajat să prezinte un plan de 
restructurare menit să asigure viabilitatea viitoare a CE Hunedoara, în eventualitatea în care societatea nu avea să 
fie în măsură să ramburseze ajutorul pentru salvare în termen de şase luni.  
Ca urmare a nerambursării ajutorului pentru salvare de către CE Hunedoara şi în absenţa unui plan de 
restructurare credibil sau a unor măsuri efective în direcţia lichidării societăţii, în martie 2018, Comisia a deschis o 
investigaţie aprofundată.  
În cursul investigaţiei, Comisia a examinat conformitatea cu normele UE privind ajutoarele de stat a celor cinci 
împrumuturi finanţate sau sprijinite din fonduri publice acordate societăţii CE Hunedoara. Împreună, la 30 iunie 
2016, împrumuturile se ridicau la aproximativ 73 de milioane euro (337 de milioane lei).  
În conformitate cu normele UE privind ajutoarele de stat, intervenţiile statului în întreprinderi sunt considerate a 
nu reprezenta ajutor de stat atunci când sunt efectuate în condiţii pe care le-ar fi acceptat, într-o situaţie similară, 
un investitor privat care operează în condiţii de piaţă (principiul investitorului în economia de piaţă).  
Comisia a constatat că, în cazul de faţă, niciun operator economic privat în economia de piaţă nu ar fi acordat, 
garantat sau prelungit vreunul dintre cele cinci împrumuturi acordate CE Hunedoara, având în vedere 
deteriorarea situaţiei financiare a societăţii începând din 2013. Prin urmare, măsurile de sprijin din bani publici 
acordate de România au conferit CE Hunedoara un avantaj economic necuvenit faţă de concurenţii săi şi, prin 
urmare, constituie ajutor de stat în sensul normelor UE.  
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Ulterior, Comisia a examinat dacă aceste măsuri puteau fi considerate ca fiind compatibile cu normele UE privind 
ajutoarele de stat. Având în vedere că societatea CE Hunedoara îndeplinea condiţiile pentru declanşarea 
procedurii de insolvenţă, Comisia a evaluat diferitele măsuri în lumina Orientărilor sale privind ajutorul pentru 
salvare şi restructurare. Normele UE privind ajutoarele de stat îi permit statului sa intervină în sprijinul unei 
întreprinderi aflate în dificultate financiară numai în condiţii specifice şi impun, în special, ca respectiva 
întreprindere să facă obiectul unui plan de restructurare solid, să contribuie la costurile aferente restructurării 
sale şi ca orice eventuale denaturări ale concurenţei sa fie limitate.  
Comisia a constatat că planul de restructurare prezentat de România în octombrie 2015 şi modificat în ianuarie 
2016 nu asigură viabilitatea pe termen lung a CE Hunedoara fără continuarea ajutorului de stat şi ca, în orice caz, 
acest plan nu a fost aplicat de întreprindere.  
În plus, Comisia a concluzionat ca CE Hunedoara nu a avut nicio contribuţie proprie notabilă la costurile de 
restructurare şi că România nu a propus nicio măsură pentru a limita posibilele denaturări ale concurenţei 
rezultate ca urmare a acordării unui sprijin semnificativ din partea statului.  
Comisia a concluzionat că patru dintre cele cinci împrumuturi, în valoare totală de aproximativ 60 de milioane 
euro, plus dobânzile aferente, sunt incompatibile cu normele UE privind ajutoarele de stat şi România trebuie să 
le recupereze. Al cincilea împrumut reprezintă un ajutor existent, acordat înainte de aderarea României la UE şi, 
prin urmare, nu este necesar să fie recuperat.  
Executivul comunitar subliniază că a primit asigurări din partea României că, în ipoteza în care CE Hunedoara intră 
în lichidare şi activele sale sunt vândute, legislaţia naţională va cuprinde dispoziţii pentru evitarea întreruperii 
bruşte a furnizării de energie electrică şi termică în regiunea deservită de centralele electrice ale CE Hunedoara. În 
acest context, România poate, de asemenea, să adopte măsuri adecvate şi proporţionale pentru a evita orice 
întrerupere bruscă a serviciilor furnizate. Prin urmare, decizia de astăzi nu aduce atingere adoptării în viitor a unor 
astfel de măsuri. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Banca Mondială a inclus România în TOPUL NEGRU al locuințelor pentru tineri: 'Cea mai mare problemă la 
nivel naţional în multe state UE' 
Preţurile nejustificat de ridicate ale locuinţelor şi chiriile foarte mari din oraşele importante afectează 
perspectivele de angajare pentru lucrătorii tineri din Uniunea Europeană, concluzionează un nou raport al Băncii 
Mondiale, dat joi publicităţii. 
Grecia, Bulgaria, Danemarca, Germania, România şi Regatul Unit sunt ţările unde familiile resimt cel mai puternic 
costul excesiv de împovărător al locuinţelor, în timp ce locuitorii din Malta, Cipru, Finlanda, Irlanda, Estonia şi 
Franţa o duc cel mai bine în acest domeniu în UE, scrie agerpres.ro. 
Pornind de la studiile anterioare, inclusiv "Growing United", raportul punctează inegalitatea pe care deficitul de 
locuinţe noi o creează între generaţii. Acesta evidenţiază faptul că politicile fiscale şi privind cheltuielile publice 
din UE s-au axat în principal pe locuinţele deţinute în proprietate, cu beneficii mai mari pentru generaţiile mai în 
vârstă. Prin contrast, doar foarte puţine resurse au fost dedicate programelor menite să încurajeze dezvoltarea 
cartierelor rezidenţiale şi să reducă costul chiriilor, acţiuni ce ar ajuta tinerii. 
"În prezent, locuinţele sunt considerate cea mai mare problemă la nivel naţional în multe state UE. Această 
problemă este în centrul diviziunii economice din ce în ce mai accentuate în Europa, iar oamenii îşi manifestă 
îngrijorarea. Dacă ar exista un cadru de politici publice potrivit, menit să asigure dezvoltarea construcţiilor 
rezidenţiale atunci când preţurile locuinţelor cresc, statele membre UE pot ajuta tinerii să aibă acces la locuinţe 
accesibile, fapt care ar avea un efect de domino pozitiv şi asupra mobilităţii sociale şi productivităţii", a declarat 
Arup Banerji, director regional al Băncii Mondiale pentru Uniunea Europeană. 
Documentul "Trăind şi plecând: Locuinţe, mobilitate şi bunăstare în Uniunea Europeană" analizează modul în care 
accesibilitatea locuinţelor influenţează productivitatea, creşterea economică şi oportunităţile pentru cetăţenii din 
cele 28 de state membre ale UE. Locuitorii din 26 dintre cele 28 de capitale ale UE au declarat că găsirea unei 
locuinţe bune la preţuri rezonabile nu a fost un demers facil. 
"Locuinţele în zonele metropolitane europene au devenit inaccesibile pentru mulţi oameni pentru că ritmul de 
dezvoltare a noilor construcţii nu ţine pasul cu cererea. Faptul că o mare parte a fondului locativ este deţinută în 
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proprietate de generaţiile mai în vârstă ţine la distanţă generaţiile mai tinere care nu îşi pot permite să locuiască 
în cele mai productive oraşe, unde se află cele mai multe oportunităţi de ocupare a unui loc de muncă de o 
calitate ridicată, cum ar fi capitalele", a declarat Gabriela Inchauste, economist pentru Sărăcie şi Egalitate la Banca 
Mondială şi coautor al raportului. 
Raportul evidenţiază trei recomandări cheie pentru decidenţii politici de la nivelul UE: alocarea terenurilor aflate 
în proprietate publică, dar neutilizate, pentru dezvoltarea de locuinţe, accelerarea procesului de aprobare a 
autorizaţiilor de construcţie şi investiţii în dezvoltarea unor proiecte rezidenţiale situate în zone limitrofe, pe 
terenuri virane, cu conexiuni bune de transport dinspre suburbii, pentru a permite oraşelor să îşi extindă reţeaua 
economică, şi crearea de registre publice pentru îmbunătăţirea transparenţei preţurilor de vânzare ale locuinţelor 
şi, în consecinţă, pentru stimularea concurenţei între zone. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Comisia Europeana, somata sa salveze padurile Romaniei: Guvernul minte! Paduri unice sunt victime ale 
coruptiei  
Un copac urias care e taiat a fost desenat, miercuri, pe asfaltul din fata sediului Comisiei Europene de la Bruxelles. 
"UE, protejeaza acum padurile virgine ale Romaniei!", a fost mesajul activistilor de mediu de la Agent Green si 
EuroNatur, initiatorii acestei actiuni. 
ONG-urile de mediu au explicat ca, desi Romania detine cele mai mari suprafete cu paduri virgine din Europa 
(estimarea in 2004 era de cel putin 217.000 hectare), "in mod nejustificat, mai putin de 10% din aceste paduri au 
fost incluse pana astazi in Catalogul National al Padurilor Virgine". 
"Aceste paduri unice au devenit victime ale lacomiei, coruptiei si neglijentei legilor naturii. Chiar si in cadrul 
parcurilor nationale si regiunilor Natura 2000, unde deteriorarea habitatelor naturale si speciilor ar trebui sa fie 
interzisa, exploatarea forestiera a padurilor batrane si virgine este omniprezenta", se arata intr-un comunicat 
remis joi Ziare.com de Agent Green. 
"Europa sa nu mai inchida ochii!" 
Activistii cer autoritatilor de la Bruxelles sa ia masuri, avand in vedere ca Guvernul de la Bucuresti, desi are 31 de 
procese pe rol doar pe aceasta tema, continua sa ia decizii care afecteaza padurile Romaniei. 
"Tragem semnalul de alarma cu privire la criza ecologica tragica (sic!) care distruge padurile virgine din Romania. 
Pierderea cauzata de exploatarile forestiere la scara industriala este una dintre cele mai mari urgente din Europa. 
Mii de hectare de paduri virgine sunt degradate ireversibil in fiecare an. Multe dintre aceste paduri valoroase se 
afla in zone protejate european din reteaua Natura 2000. 
Guvernul Romaniei a mintit ani de zile ca va rezolva problema, dar de fapt acesta este problema. L-am dat in 
judecata. Avem 31 de procese impotriva acestuia si escaladam situatia la Bruxelles unde cerem Comisiei 
Europeane sa intervina", a spus Gabriel Paun, presedintele Agent Green. 
ADVERTISING 
"Daca incalcarea legislatiei europene din Romania continua fara sanctiuni, intregul sistem Natura 2000 va fi slabit. 
Prin urmare, Europa trebuie sa se opreasca din a mai privi in directia gresita si trebuie sa inceapa sa ia masuri! De 
aceea, am venit astazi la Bruxelles. Romania va detine presedintia Uniunii Europene in 2019, insa autoritatile si 
Guvernul nu dau dovada de ambitie pentru a implementa legislatia nationala si ecologica UE in mod 
corespunzator", a declarat si Gabriel Schwaderer, directorul EuroNatur. 
Petitie la nivel european si proiectii de documentare la Bruxelles 
Cele doua ONG-uri au lansat si o petitie adresata cetatenilor europeni pentru a salva padurile virgine din Romania. 
Petitia deja a strans pana la ora publicarii acestei stiri aproape 2.000 de semnaturi. 
Doritorii pot semna AICI 
Totodata, cele doua ONG-uri de mediu vor organiza in perioada urmatoare la Bruxelles si o conferinta cu tema 
"Ultimele paduri virgine ale Europei". Cei care vor sustine conferinta, pe 15 noiembrie, sunt europarlamentarii 
Benedek Javor (Ungaria) si Thomas Waitz (Austria). 
Tot in cadrul acestei actiuni se inscrie si ecranizarea documentarului "Out of Control", un serial despre 
exploatarile forestiere scandaloase din parcurile nationale si siturile Natura 2000 din Romania, urmat de discutii. 
Evenimentul va avea loc pe 8 si 19 noiembrie, de la ora (locala) 21:00, intrarea fiind libera. 
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(Sursa: ziare.com) 
 

 Atacată de Dragnea, Corina Creţu face o nouă încercare: Există bani europeni pentru Autostrada Târgu Mureş 
- Iaşi 
Comisarul European Corina Creţu reacţionează la un nou atac din partea lui Liviu Dragnea. Creţu afirmă din nou că 
proiectul Autostrăzii Târgu Mureş - Iaşi poate fi finanţat din bani europeni. 
Cătălin Urtoi, reprezentant al asociaţiei Împreună pentru autostrada A8 povesteşte pe contul său de Facebook 
cum a decurs întâlnirea dintre ieşenii care militează pentru construcţia autostrăzii Iaşi Târgu Mureş şi Liviu 
Dragnea, şeful Camerei Deputaţilor: 
"El (Dragnea): Oricum sa stiti ca s-a creat un precedent periculos. Uite acum vor si cei din sudul tarii, cum spuneti 
voi, sa depuna o lege pentru o autostrada. 
Noi: Foarte bine. Fiecare are acest drept. Diferenta este ca noi suntem izolati complet. 
El: Pai ce in sudul tarii avem autostrazi?! 
Noi: In sud tot mai aveti Bucuresti - Pitesti, sau Bucuresti - Constanta... 
El: Aveti dreptate, dar nu reprezinta nimic. Sa vedem acum de unde luam banii si cum facem sa dam drumul la 
acest proiect. Este un proiect dificil si scump. 
Noi: De la Uniunea Europeana putem lua pana la 75% asa cum spune Comisia Europeana si Doamna Corina Cretu 
El: Mai lasati-ma cu doamna Corina Cretu. Ea vorbeste, dar concret nu stie nimic. 
Noi: Sper sa nu continuati cu Parteneriatul Public Privat. 
El: Dar ce este rau in acest Parteneriat Public Privat?! Ce mai cunteaza cum o facem, important este sa se faca." 
Corina Creţu a distribuit pe contul personal de Facebook o ştire despre afirmaţiile lui Liviu Dragnea la adresa sa, 
fără să le comenteze. În schimb, a reiterat "oferta" Comisiei Europene. 
"Reiterez disponibilitatea mea și a serviciilor DG REGIO de a finanța prin fonduri europene studiul de fezabilitate și 
etapizarea construcției autostrăzii Târgu Mureş-Iaşi-Ungheni. Aceasta poate fi eligibilă pentru cofinanţare din 
Fondurile structurale şi de investiţii europene, având în vedere faptul că face parte din reţeaua TEN-T de bază, 
fiind inclusă totodată și în Master Planul General de Transport. Rămâne la latitudinea autorităţilor române dacă 
doresc să facă o solicitare în acest sens Comisiei Europene", scrie Corina Creţu. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Tel Drum, abonată la bani publici - Deși este în insolvență, firma a primit un contract de peste șapte milioane 
de lei 
Desi aflata in insolventa, celebra firma Tel Drum continua sa castige contracte in Teleorman, fostul fief al liderului 
PSD, Liviu Dragnea, scrie ziare.com. 
Este vorba de un contract de 7,2 milioane de lei pentru reabilitarea unei scoli in Zimnicea, care a fost dat luna 
trecuta acestei societati, potrivit datelor din sistemul electronic de achizitii publice. 
Contractul "Proiectare si executie lucrari pentru obiectivul de investitii Modernizare si dotare Scoala gimnaziala 
nr. 2, oras Zimnicea", a fost acordat firmei Tel Drum, de Primaria Zimnicea, prin procedura simplificata. 
Valoarea: 7.260.833,45 de lei. 
Lucrarile principale pe care urmeaza sa le execute societatea: Amenajare/ Sistematizarea exterioara/Imprejmuire, 
modernizarea celor doua corpuri de constructie, Finisaje interioare si exterioare, instalatii si amenajare teren de 
sport multifunctional. 
Care este situatia Tel Drum 
Societatea Tel Drum este in stare de insolventa si este trimisa in judecata pentru fraude cu bani europeni. 
Procurorii DNA mai au pe rol o ancheta, in care acuza ca societatea ar fi controlata prin interpusi de catre liderul 
PSD, Liviu Dragnea. 
Tel Drum este acuzata de constituire a unui grup infractional organizat, evaziune fiscala in forma continuata si 
complicitate la doua infractiuni de abuz in serviciu. La solicitarea DNA, magistratii de la Tribunalul Bucuresti au 
decis interzicerea procedurii de dizolvare sau lichidare a societati Tel Drum. 
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ANI a dezvaluit legatura Tel Drum - edil 
Orasul Zimnicea este condus de edilul Petre Parvu (PSD) - foto alaturi de Liviu Dragnea. In 2017, inspectorii de 
integritate au stabilit ca Petre Parvu, in calitate de primar al orasului Zimnicea, a semnat mai multe contracte de 
furnizare, de prestari servicii si de lucrari, precum si facturile aferente acestora, incheiate intre Primaria Zimnicea 
si societatea Tel Drum SA Alexandria. 
Potrivit ANI, Petre Parvu a fost in aceste situatii in conflict de interese de natura administrativa, intrucat in 
perioada in care a semnat contractele avea cu firma Tel Drum Alexandria un contract de inchiriere si un contract 
de comodat (folosinta) pentru un imobil proprietatea primarului. 
Petre Parvu a contestat fara succes raportul ANI la Curtea de Apel Bucuresti. Actiunea s-a a fost respinsa ca 
neintemeiata, potrivit datelor din portalul instantelor. Primarul a contestat decizia la Inalta Curte. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Rise Project, amenințați cu amendă de 20 de milioane de euro dacă nu dezvăluie sursa TeleormanLeaks 
Jurnaliștii de la Rise Project sunt ameninţati cu o amendă de 20 de milioane de euro dacă nu dezvăluie sursa 
informaţiilor publicate în serialul TeleormanLeaks. 
Autoritatea Națională de Supraveghere a Prelucrării Datelor cu Caracter Personal ar fi cerut ziariştilor să dezvăluie 
de unde au informaţiile și imaginile despre Tel Drum. 
Potrivit unor documente postate pe contul de Facebook al organizaţiei de media, Autoritatea îi acuză pe ziariştii 
de la Rise că au publicat date cu caracter personal. 
Vineri seara, Rise Project a publicat mai multe fotografii, documente şi corespondenţă electronică aparţinând 
Tel Drum, care ar fi fost găsite într-o valiză, pe un câmp din Teleorman. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Membrii COTAR cer Guvernului să menţină actuala conducere a ASF, indiferent de luptele politice 
Confederaţia Operatorilor şi Transportatorilor Autorizaţi din România (COTAR) face un apel pentru menţinerea 
unor politici responsabile, care să diminueze vulnerabilităţile şi să consolideze piaţa şi solicită Guvernului să 
menţină actuala conducere a Autorităţii de Supraveghere Financiară, indiferent de luptele politice, conform unui 
comunicat remis AGERPRES. 
"Piaţa asigurărilor din România a cunoscut o consolidare recentă. Tocmai de aceea, Confederaţia Operatorilor şi 
Transportatorilor Autorizaţi din România (COTAR) face un apel pentru menţinerea unor politici responsabile, care 
să diminueze vulnerabilităţile şi să consolideze piaţa. Membrii COTAR susţin actuala conducere ASF şi cer 
Guvernului să o menţină, indiferent de luptele politice. Astfel, politicienii aflaţi la conducerea statului ar da 
dovadă de responsabilitate şi ar putea arăta că ţin cont de opiniile mediului de afaceri", se menţionează în 
comunicat. 
Piaţa asigurărilor s-a stabilizat în cursul anului trecut, cu o consolidare confirmată şi în 2018, iar evoluţiile 
consemnate de piaţa locală de asigurări sunt pe un trend pozitiv, consideră reprezentanţii COTAR, care subliniază 
că, după episoadele din anii 2014-2016, piaţa a depăşit cu succes turbulenţele semnificative provocate de unii 
actori de pe piaţa asigurărilor. 
"Deşi foarte dificil de gestionat, această perioadă a fost traversată fără a afecta semnificativ stabilitatea pieţei şi 
drepturile asiguraţilor, datorită măsurilor implementate de conducerea ASF, alături de Fondul de Garantare a 
Asiguraţilor, Biroul Asigurătorilor de Autovehicule din România şi printr-o bună colaborare cu alte instituţii 
relevante din România, remarcând implicarea decizională şi susţinerea din partea Guvernului şi a Parlamentului 
României", afirmă Vasile Ştefănescu, preşedintele Confederaţiei. 
Transportatorii mai semnalează că, ulterior, piaţa a început un proces de reaşezare pe fundamente mai solide 
financiar, corecte faţă de asiguraţi şi mai adecvate rolului pe care îl are în economie şi în sistemul financiar. Noul 
cadru legislativ a făcut ca ultimii doi ani, 2017 şi 2018, să reprezinte un punct de reper pentru piaţa asigurărilor, 
datorită adoptării de către Parlamentul României a noii Legi RCA şi a legii care transpune directiva IDD privind 
distribuţia produselor de asigurare. 
"Toate acestea au contribuit la stabilizarea pieţei asigurărilor obligatorii privind RCA, obţinută cu eforturi 
importante în ultimii ani. Nu e momentul să ne jucăm cu funcţii, cu tergiversări şi cu răzgândiri, într-un domeniu 
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vital pentru economie, precum ASF. Avem încredere în actuala conducere ASF şi în Leonardo Badea, Preşedintele 
Autorităţii de Supraveghere Financiară şi sperăm la o colaborare viitoare, la fel de fructuoasă. De aceea, facem un 
apel pentru menţinerea unei politici responsabile şi unui nivel profesional ridicat în legătură cu supravegherea şi 
reglementarea acestui sector, în vederea diminuării vulnerabilităţii şi continuării procesului de consolidare a 
pieţei", a mai spus preşedintele COTAR. 
Birourile permanente reunite ale Parlamentului au decis, marţi, amânarea pentru săptămâna viitoare a audierilor 
pentru Autoritatea de Supraveghere Financiară. Secretarul Camerei Deputaţilor, Georgian Pop, a precizat că 
audierile în comisii vor avea loc marţi 13 noiembrie, iar votul în plenul comun va fi miercuri. 
PNL a solicitat amânarea acestor audieri pe motiv că un grup de 18 parlamentari liberali participă la Helsinki în 
perioada 6-8 noiembrie la Congresul Partidului Popular European. 
De asemenea, şi o delegaţie a UDMR, condusă de preşedintele formaţiunii, Kelemen Hunor, va participa la 
Congresul anual al Partidului Popular European care va avea loc la Helsinki, în Finlanda, cel mai important punct 
aflat pe agenda evenimentului fiind alegerea candidatului la preşedinţia Comisiei Europene.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Reţeaua de asistenţă maternală va fi extinsă cu aproximativ 4.000 de persoane până la sfârşitul anului 2023 
Reţeaua de asistenţă maternală va fi extinsă cu aproximativ 4.000 de persoane până la sfârşitul anului 2023, iar 
15.000 de asistenţi maternali din sistem vor beneficia de formare profesională continuă într-un proiect cu fonduri 
europene al cărui buget este de 568,985 milioane de euro. 
Potrivit unui comunicat al Ministerului Muncii şi Justiţiei Sociale (MMJS), remis vineri AGERPRES, proiectul se va 
derula pe o perioadă de 5 ani. 
"Ministerul Muncii şi Justiţiei Sociale, prin Autoritatea Naţională pentru Protecţia Drepturilor Copilului şi Adopţie, 
în parteneriat cu cele 47 de Direcţii Generale de Asistenţă Socială şi Protecţia Copilului din ţară, a profitat de 
oportunitatea oferită de fondurile europene pentru a extinde şi profesionaliza actuala reţea de asistenţă 
maternală. Ieri, 8 noiembrie 2018, a fost semnat contractul de finanţare pentru proiectul 'TEAM-UP: Progres în 
calitatea îngrijirii alternative a copiilor', depus de către ANPDCA - 'Reducerea numărului de copii şi tineri plasaţi în 
instituţii, prin consolidarea reţelei de asistenţi maternali", se precizează în comunicat. 
Proiectul susţine dezvoltarea şi profesionalizarea actualei reţele de asistenţi maternali, care reprezintă una dintre 
cele mai bune opţiuni pentru asigurarea creşterii şi îngrijirii copiilor aflaţi în sistemul de protecţie specială.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Supraviețuitorii incendiului de la Colectiv au discutat cu Sorina Pintea despre un mecanism de intervenție în 
cazul unui incendiu cu mari arși. Vor fi încheiate protocoale cu două centre din Belgia 
Supravieţuitori ai incendiului de la clubul Colectiv au discutat, joi, cu ministrul Sănătăţii, Sorina Pintea, despre 
realizarea în România a unui mecanism pentru intervenţia imediată în cazul unui accident cu mari arşi. 
La Ministerul Sănătății a avut loc o întâlnire între Sorina Pintea și o parte dintre supraviețuitorii incendiului de la 
Colectiv. Aceștia au discutat cu ministrul despre înființarea unui mecanism conform căruia toți marii arși să fie 
transferați de urgență în străinătate, în cazul în care paturile din Capitală sunt ocupate. Aceștia au discutat și 
despre înființarea unui fond special, bani alocați pentru transfer și tratarea acestor pacienți. 
Ministrul Sănătății susține că în scurt timp vor fi încheiate protocoale cu două centre din Belgia, spitalul militar de 
acolo și spitalul de la Charleroi. 
“Am obţinut acordul ministerului pentru a crea acest mecanism pe care îl propunem. Pe 21 noiembrie, la ora 
14,00, vom avea o primă întâlnire a unui grup de lucru din care facem parte şi noi pentru crearea acestui 
mecanism, în cadrul ministerului, pentru intervenţia imediată în cazul existenţei unui accident cu mari arşi. Şi 
acest mecanism să fie complementar cumva cu Mecanismul european de intervenţie la dezastre, cel care nu a 
fost activat la timp la Colectiv. (....) Principiul este următorul: eliminarea tuturor chestiunilor de acţiune ad-hoc în 
cazurile de mari arşi”, a declarat Mihai Grecea, unul dintre răniţii de la Colectiv, după întâlnirea cu ministrul Sorina 
Pintea. 
El a precizat că există un ghid pentru arşi în spitalele din ţară, însă acesta "limitează acţiunea". 
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“Spitalele din provincie sunt cumva crispate în momentul în care au un pacient ars şi vor să scape cât mai repede 
de el, să îl trimită la Bucureşti. (...) Centrele de arşi care pot trata marii arşi nu există în România funcţionale şi 
atunci, pentru a putea salva viaţa acestor oameni, trebuie să îi trimitem afară. Mecanismul scurtcircuitează toate 
volutele acestea birocratice ale momentului, pentru a putea scoate pacienţii în cel mai scurt timp afară din ţară 
către un centru de arşi adevărat. Adică protocoale cu acele centre ca să se creeze relaţii de încredere, garanţii 
financiare, asigurarea transportului cu aeronave”, a explicat Grecea. 
În opinia sa, transferul pacienţilor arşi în străinătate nu este o soluţie ideală, dar respectă dreptul constituţional la 
viaţă al cetăţeanului român, pe care statul trebuie să îl garanteze, adăugând că ministrul înţelege situaţia acestor 
pacienţi şi vrea să schimbe ceva. 
Potrivit acestuia, va fi formată o asociaţie care să se ocupe de situaţia pacienţilor arşi din România. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Consiliul Concurenţei: Persoanele care vor să refinanţeze creditele pentru a avea costuri mai mici întâmpină 
greutăţi 
Persoanele care vor să îşi refinanţeze creditele la alte bănci pentru a a avea costuri mai mici întâmpină greutăţi, 
mai ales la cazul creditelor ipotecare, în condiţiile în care valoarea actuală a ipotecii a scăzut sub valoarea iniţială, 
arată o Ancheta sectorială pe piaţa serviciilor bancare de retail, derulată de Consiliul Concurenţei. 
Autoritatea de concurenţă propune, în context, ca, pentru partea de garanţie rămasă neacoperită, să se implice 
statul, prin intermediul unuia sau mai multor fonduri de garantare. 
„Refinanţarea creditelor la o altă bancă decât cea care a acordat creditul aduce beneficii clienţilor şi stimulează 
concurenţa între bănci. Ancheta sectorială pe piaţa serviciilor bancare de retail, derulată de Consiliul Concurenţei, 
arată că persoanele care vor să îşi refinanţeze creditele la alte bănci pentru a avea costuri mai mici întâmpină 
greutăţi, mai ales la cazul creditelor ipotecare, în condiţiile în care valoarea actuală a ipotecii a scăzut sub valoarea 
iniţială. Astfel, autoritatea propune ca pentru partea de garanţie rămasă neacoperită să se implice statul, prin 
intermediul unuia sau mai multor fonduri de garantare. Ca urmare, Consiliul Concurenţei propune iniţierea unor 
discuţii între toţi actorii implicaţi (bănci, asociaţii ale băncilor, Ministerul Finanţelor Publice, Fonduri de Garantare, 
Banca Naţională a României) astfel încât persoanele fizice, care nu au restanţe la plată, să îşi poată refinanţa 
creditul la o altă bancă”, se precizează într-un comunicat al Consiliului Concurenţei remis, joi, Agerpres. 
Totodată, analiza autorităţii de concurenţă evidenţiază faptul că mobilitatea scăzută a clienţilor afectează 
concurenţa în sectorul bancar. Consiliul Concurenţei a derulat, în perioada iunie - septembrie 2018, un sondaj 
privind percepţia consumatorilor asupra serviciilor bancare de retail conform căruia 56% dintre persoanele fizice, 
74% dintre PFA-uri şi 61% dintre IMM-urile participante nu au schimbat niciodată banca principală. De asemenea, 
aproape jumătate dintre respondenţi (persoane fizice, PFA şi IMM-uri) consideră că toate ofertele băncilor sunt la 
fel. Sondajul a vizat trei categorii de clienţi: persoane fizice (900 respondenţi), persoane fizice autorizate (901 
respondenţi) şi IMM-uri (902 respondenţi) atât din mediul urban, cât şi din mediul rural. 
„Deşi anul trecut a intrat în vigoare legea care transpune Directiva europeană ce permite mutarea conturilor de 
plăţi de la o bancă la alta pentru persoane fizice, foarte puţini clienţi au apelat la această facilitate/procedură, 
întrucât avantajele sale pentru consumator nu au fost suficient promovate. În acelaşi timp, Consiliul Concurenţei 
recomandă elaborarea şi implementarea unei proceduri similare de mobilitate şi pentru persoane fizice autorizate 
şi IMM-uri”, se mai arată în comunicat. 
Consiliul Concurenţei consideră că site-urile de comparare a ofertelor bancare pot conduce la stimularea 
concurenţei între bănci/instituţii financiare nebancare. Ca urmare, autoritatea recomandă stabilirea de către 
bănci/IFN-uri şi site-urile de comparare a unui format de raportare a informaţiilor referitoare la cele mai utilizate 
tipuri de produse şi servicii bancare, care să permită preluarea automată a datelor şi o informare corectă, precisă, 
şi în timp real, a consumatorilor. 
De asemenea, este important să fie pus la punct un mecanism prin care site-urile de comparare să fie notificate cu 
privire la actualizarea ofertelor băncilor/IFN-urilor, astfel încât informaţiile să fie preluate rapid şi afişate prompt 
de site-urile de comparare în beneficiul consumatorilor. 
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Potrivit sursei citate, promovarea site-urilor de comparare a ofertelor poate fi realizată şi cu sprijinul 
asociaţiilor/organizaţiilor de protecţie a consumatorilor prin diverse forme (de ex: publicarea unui link care să 
direcţioneze consumatorul către aceste site-uri pe site-ul acestor asociaţii). 
Consiliul Concurenţei precizează, însă, că, deşi Autoritatea Naţională pentru Protecţia Consumatorilor (ANPC) are 
obligaţia de a pune la dispoziţia consumatorilor un site internet cu acces gratuit unde sunt comparate 
comisioanele percepute de către prestatorii de servicii de plată, până în prezent, acest site nu este funcţional. 
Pe de altă parte, autoritatea estimează intensificarea concurenţei pe piaţa serviciilor de plăţi odată cu 
transpunerea Directivei privind Serviciile de Plată (Revised Payment Service Directive), care deschide piaţa către 
noi actori (de ex: fintech-uri), dar care nu a fost încă preluată în legislaţia naţională, deşi termenul de 
implementare era ianuarie 2018. 
Practic, principalul avantaj al dezvoltării companiilor din domeniul fintech îl reprezintă intensificarea concurenţei 
în sectorul financiar şi scăderea comisioanelor. 
„În urma transpunerii acestei directive, se va modifica fundamental modul de realizare a operaţiunilor de plată şi 
de accesare a informaţiilor cu privire la conturi, iar clienţii vor putea alege furnizori mai mici de servicii pentru 
toate nevoile lor financiare, ceea ce va genera o schimbare a preferinţelor şi a aşteptărilor consumatorilor”, 
precizează Consiliul Concurenţei. 
Autoritatea de concurenţă recomandă adoptarea unei aplicaţii software - API (Application Programming 
Interface) - comune pentru sistemul bancar din România pentru a facilita implementarea rapidă şi fără dificultăţi a 
directivei. 
API-urile pot fi folosite pe computere şi smartphone-uri pentru a disemina, într-un mediu sigur, informaţii 
(precum preţuri şi termeni/condiţii ale produselor bancare), dar şi istoricul tranzacţiilor (cu acordul clientului), 
pentru a permite accesul la comparaţii personalizate în ceea ce priveşte contul curent şi alte servicii. 
„Consiliul Concurenţei este de părere că adoptarea unui API comun va simplifica intrarea pe piaţă a 
prestatorilor/furnizorilor de servicii, ceea ce va contribui la intensificarea concurenţei. De asemenea, un API 
comun va conduce la o autentificare mai eficientă a instituţiilor de plată care pot iniţia operaţiuni de plată 
(PISP)/prestatorilor care pot accesa conturile bancare şi extrage informaţii cu privire la conturi (AISP), va facilita 
comunicarea atât cu prestatorii de servicii de plată, cât şi cu băncile, şi va reduce riscul de fragmentare la nivel 
european. Din perspectiva clienţilor, un API comun ar oferi o uşurinţă în utilizare şi o calitate superioară a 
serviciilor (accesibilitate, răspunsuri mai rapide din partea băncii către prestatorii terţe părţi)”, se mai arată în 
documentul citat. 
Autoritatea de concurenţă are în derulare două investigaţii pe piaţa serviciilor financiare, declanşate în anul 2017, 
când s-au derulat inspecţii inopinate la sediile a 25 de bănci, Instituţii Financiare Non-Bancare (IFN), societăţi de 
leasing, asociaţii profesionale şi patronale din domeniul serviciilor financiare, fiind cea mai amplă investigaţie a 
instituţiei. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 ANSVSA: 1.084 focare de pestă porcină africană; despăgubiri de 189 milioane lei până în present 
Pesta Porcină Africană (PPA) evoluează în prezent în 283 de localităţi din 18 judeţe, fiind înregistrat un număr de 
1.084 de focare (dintre care 16 în exploataţii comerciale) şi 146 de cazuri la mistreţi. 
În total au fost eliminaţi 360.647 de porci afectaţi de boală. Au fost despăgubiţi 7.826 de proprietari, valoarea 
totală a plăţilor fiind de peste 189,506 milioane lei, conform ultimelor date remise AGERPRES de Autoritatea 
Naţională Sanitară Veterinară şi pentru Siguranţa Alimentelor. 
Până la această dată, prin aplicarea măsurilor de combatere a PPA, au fost stinse 5 focare în judeţul Satu Mare, iar 
unitatea de procesare a cărnii aparţinând societăţii S.C. Carniprod SRL şi-a reluat activitatea, în data de 14 august 
2018. 
Potrivit ANSVSA, în judeţul Satu-Mare au fost înregistrate 12 focare în gospodăriile populaţiei şi 10 cazuri la 
mistreţi, în Bihor - 34 de focare în gospodăriile populaţiei şi un caz la mistreţ, în judeţul Sălaj - 4 cazuri la mistreţi; 
judeţul Tulcea - 567 de focare (dintre care 5 focare la exploataţii comerciale şi un focar la o exploataţie de tip A) şi 
67 de cazuri la mistreţi; judeţul Brăila - 108 de focare (dintre care 9 focare la exploataţii comerciale); judeţul 
Constanţa - 85 de focare în gospodăriile populaţiei şi 3 cazuri la mistreţi; judeţul Ialomiţa - 125 de focare în 
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gospodăriile populaţiei şi 33 cazuri la mistreţi; judeţul Galaţi - 14 focare în gospodăriile populaţiei şi un caz la 
mistreţ; judeţul Ilfov - 9 focare în gospodăriile populaţiei; judeţul Călăraşi - 88 de focare (dintre care 1 focar la o 
exploataţie comercială) şi 19 cazuri la mistreţ; judeţul Buzău - 6 focare în gospodăriile populaţiei; judeţul Giurgiu - 
24 focar în gospodăria populaţiei şi 8 cazuri la mistreţ; judeţul Dâmboviţa - un focar în gospodăria populaţiei; 
judeţul Teleorman - 5 focare în gospodăria populaţiei; judeţul Maramureş - 3 focare în gospodăria populaţiei; 
judeţul Vrancea - un focar în gospodăria populaţiei; judeţul Dolj - un focar în gospodăria populaţiei; judeţul Argeş - 
un focar în gospodăria populaţiei. 
În ceea ce priveşte despăgubirile, în judeţul Satu-Mare au fost plătite despăgubiri pentru toate cele 14 exploataţii 
afectate, în valoare de 56.490 de lei; în judeţul Bihor - plătite despăgubiri pentru toate cele 211 exploataţii 
afectate, în valoare de 947.620 de lei; judeţul Tulcea - au fost plătite despăgubiri pentru 1.128 de exploataţii 
dintr-un total de 1.157 de exploataţii, în valoare de 45,579 milioane lei; judeţul Brăila - au fost plătite despăgubiri 
pentru 2.966 de exploataţii dintr-un total de 2.993, în valoare de 131,640 milioane lei; judeţul Constanţa - au fost 
plătite despăgubiri pentru 827 de exploataţii dintr-un total de 835 de exploataţii, în valoare de 3,614 milioane lei, 
judeţul Ialomiţa - au fost plătite despăgubiri pentru 2.389 de exploataţii dintr-un total de 2.500 de exploataţii, în 
valoare de 6,531 milioane lei; judeţul Galaţi - au fost plătite despăgubiri pentru toate cele 69 de exploataţii 
afectate, în valoare de 162.000 de lei; judeţul Ilfov - au fost plătite despăgubiri pentru 6 exploataţii dintr-un total 
de 7 exploataţii în valoare de 71.640 de lei; judeţul Călăraşi - au fost plătite despăgubiri pentru 212 exploataţii 
dintr-un total de 299 de exploataţii în valoare de 888.550 de lei; judeţul Teleorman - au fost plătite despăgubiri 
pentru 4 exploataţii dintr-un total de 7 exploataţii, în valoare de 14.450 de lei. 
Prezenţei virusului PPA în ţara noastră a fost semnalată pentru prima oară pe 31 iulie 2017, în judeţul Satu-Mare. 
"Evoluţia bolii este în permanentă monitorizată, prin examene clinice şi de laborator, iar zilnic se analizează 
situaţia existentă, se aplică măsuri şi se întreprind acţiuni în funcţie de circumstanţe. ANSVSA solicită sprijinul şi 
înţelegerea cetăţenilor pentru respectarea acestor măsuri, având în vedere gravitatea bolii şi consecinţele 
economice grave generate de apariţia ei. Acţiunile autorităţilor sunt conjugate şi întreprinse pentru a gestiona 
eficient focarele de boală, pentru a le lichida cât mai rapid şi pentru a împiedica răspândirea bolii. Orice 
suspiciune de boală trebuie anunţată imediat medicului veterinar sau DSVSA judeţeană. Pentru a împiedica 
răspândirea bolii, toate animalele suspecte trebuie sacrificate şi neutralizate, iar proprietarii vor fi despăgubiţi de 
către stat, în condiţiile prevăzute de legislaţie. Facem precizarea că pesta porcină africană nu afectează oamenii, 
neexistând nici cel mai mic risc de îmbolnăvire pentru oameni, acest virus având, însă, impact la nivel economic şi 
social", precizează reprezentanţii ANSVSA. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Brexit. Acordul dintre Marea Britanie și UE va fi publicat marți 
Acordul cu Uniunea Europeană privind retragerea Regatului Unit din blocul comunitar va fi publicat marţi după ce 
în ziua anterioară cabinetul britanic va analiza înţelegerea, potrivit unui proiect de calendar care este discutat la 
Londra, a afirmat editorul politic adjunct al publicaţiei The Times, Sam Coates, citat joi de Reuters. 
''Conform unui calendar discutat la Whitehall (sediul guvernului britanic) astăzi: şedinţă de cabinet probabil luni'', 
a spus Coates. 
Ministrul britanic pentru Brexit, Dominic Raab, se va întâlni marţi cu negociatorul-şef al UE pentru Brexit, Michel 
Barnier, în aceeaşi zi cu publicarea Acordului de Retragere complet şi cu conturarea declaraţiei politice, a afirmat 
jurnalistul britanic citat, scrie Agerpres. 
Miercuri, premierul britanic Theresa May va face o declaraţie în parlamentul de la Londra, iar un summit UE ar 
putea avea loc în perioada 23-25 noiembrie. 
Regatul Unit al Marii Britanii şi Irlandei de Nord va părăsi blocul comunitar european la finalul lui martie 2019. 
Uniunea Europeană doreşte să nu fie creată o 'frontieră dură' între Irlanda de Nord şi Republica Irlanda, astfel 
încât provincia Irlanda de Nord să rămână în uniunea vamală şi în piaţa unică europene. 
Această variantă ar crea însă o divizare între Irlanda de Nord şi restul Regatului Unit, lucru inacceptabil pentru 
Londra, care consideră că astfel s-ar compromite integritatea teritorială a ţării. 
Dacă acordul de retragere a Regatului Unit din UE nu stabileşte o altă dată sau dacă, în conformitate cu articolul 
50 din Tratatul de la Lisabona şi de comun acord cu Londra, Consiliul European nu hotărăşte în unanimitate că 
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tratatele încetează să se aplice de la o dată ulterioară, ansamblul dreptului primar şi secundar al Uniunii Europene 
va înceta să se aplice Regatului Unit începând cu 30 martie 2019, ora 00:00 (ora Europei Centrale). Regatul Unit va 
deveni în acel moment o ţară terţă. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Manfred Weber a fost desemnat candidatul PPE pentru funcţia de preşedinte al Comisiei Europene 
Manfred Weber a fost desemnat liderul listei Partidului Popular European (PPE) în scrutinul europarlamentar din 
2019 şi candidat pentru postul de preşedinte al Comisiei Europene, informează presa germană. 
Manfred Weber, în prezent lider al grupului politic PPE din Parlamentul European, a obţinut 79% din voturi în 
scrutinul intern desfăşurat la reuniunea formaţiunii, desfăşurată în Helsinki. Pe locul doi s-a clasat fostul premier 
finlandez Alexander Stubb, informează publicaţia germană Die Zeit. 
În cazul în care Partidul Popular European va câştiga scrutinul europarlamentar din 2019, Manfred Weber, în 
vârstă de 46 de ani, vicepreşedinte al formaţiunii germane Uniunea Creştin-Socială (CSU, centru-dreapta), poate 
deveni preşedinte al Comisiei Europene. 
Conform proiecţiilor, Partidul Popular European are şanse să câştige scrutinul europarlamentar programat în mai 
2019. 
(Sursa: Mediafax) 
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